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Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Szanowny Panie Ministrze!
Polskie drogi pomimo du¿ych nak³adów inwestycyjnych, miêdzy innymi zwi¹zanych z autostradami,

nadal nale¿¹ do jednych z najbardziej niebezpiecznych w Europie. W trosce o ¿ycie tysiêcy Polaków prag-
nê dowiedzieæ siê, jak wygl¹daj¹ prace ministerstwa nad popraw¹ bezpieczeñstwa na drogach. Czy Pana
ministerstwo pracuje nad nowym, d³ugofalowym programem poprawy bezpieczeñstwa na naszych dro-
gach? Jeœli tak, to czy w tych pracach uwzglêdnia siê doœwiadczenia innych krajów Europy? Dobrym
przyk³adem do naœladowania mo¿e byæ Szwecja. Nasi pó³nocni s¹siedzi chc¹ zniwelowaæ liczbê ofiar
œmiertelnych do zera. Program ten, nazwany „Wizja: Zero”, mo¿e wydawaæ siê niemo¿liwy do zrealizowa-
nia. Jednak jak pokazuj¹ statystyki, w 2009 r. w Szwecji ¿ycie na drogach straci³o 350 osób, a dla porów-
nania w Polsce – 4 tysi¹ce 500 osób. Nawet jeœli wzi¹æ pod uwagê liczbê ludnoœci Szwecji, to widaæ, ¿e
program ma wysok¹ skutecznoœæ. Do 2020 r. Szwedzi chc¹ zmniejszyæ liczbê ofiar do 220 osób. Warto te¿
zastanowiæ siê nad innym „szwedzkim patentem” i na niebezpiecznych odcinkach zastosowaæ zabezpie-
czenia typu stalowa lina zamiast malowaæ tak zwan¹ podwójn¹ ci¹g³¹, która jest nagminnie przekracza-
na.

Oczywiœcie wiem, ¿e Polska jest dopiero na drodze rozbudowy i modernizacji infrastruktury, jednak-
¿e poprawa bezpieczeñstwa mo¿liwa jest nie tylko dziêki nowym autostradom, ale g³ównie dziêki moder-
nizacji i bie¿¹cej naprawie nawierzchni istniej¹cych ju¿ dróg. To zadanie powinno byæ dla Pana Ministra
priorytetem, gdy¿ tak zwane schetynówki nie s¹ wystarczaj¹cym instrumentem poprawy naszego bez-
pieczeñstwa na drogach. Znaczna czêœæ dróg podlega bowiem samorz¹dom, a w wyniku wielu dodatko-
wych zadañ na³o¿onych przez rz¹d niewiele œrodków pozostaje im na te drogi. S³abo oceniam tak¿e
rewizjê istniej¹cego oznakowania dróg, której zastosowanianie nie znajduje uzasadnienia.
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